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FMI: Slovenia trebuie
sã-ºi recapitalizeze
urgent bãncile

Slovenia trebuie sã-ºi recapitali-
zeze urgent bãncile, dat fiind cã eco-
nomia þãrii va rãmâne în recesiune ºi
anul viitor, potrivit Fondului Mone-
tar Internaþional (FMI).

“Recapitalizarea bãncilor este o
problemã urgentã, care trebuie re-
zolvatã imediat”, a declarat Antonio
Spilimbergo, ºeful misiunii FMI în
Slovenia. Potrivit FMI, economia
Sloveniei va scãdea cu 2,6% în 2013
ºi cu 1,4% anul viitor.

Sectorul bancar sloven are credite
neperformante în valoare de aproxi-
mativ 7,9 miliarde euro, echivalentul
a 21,5% din PIB, însã þara vrea sã
evite un program de ajutor interna-
þional. În opinia lui Antonio Spilim-
bergo, Slovenia dispune de mijloa-
cele necesare ca sã-ºi rezolve singu-
rã problemele, dar este necesarã o
reformã a companiilor publice ºi a
sistemului de pensii.

Banca Italiei: Scãderea
economiei þãrii va
depãºi estimãrile

Banca Centralã a Italiei a averti-
zat, ieri, cã evoluþia economiei naþio-
nale în 2013 ºi 2014 ar putea fi sub
estimãrile prezentate de Guvern luna
trecutã.

În septembrie, Guvernul condus
de premierului Enrico Letta estima
cã economia Italiei va înregistra un
declin de 1,7% anul acesta ºi va
creºte cu 1% anul viitor. În iulie însã,
Banca Italiei anticipa cã PIB-ul þãrii
va scãdea cu 1,9% anul acesta ºi va
creºte cu 0,7% anul viitor.

V.R.

Smirnov, NIS România:
„Suntem interesaþi sã preluãm
benzinãrii din lanþurile existente”
l Nicio tranzacþie nu este concretizatã pânã la aceastã datã l Gazprom ºi
NIS nu exploreazã gaze de ºist în România ºi nici în Rusia pentru cã nu
deþin tehnologia ºi avizele

Reporter: Cum evolueazã des-
chiderea de noi benzinãrii Gazprom
în România?

Vadim Smirnov: Recent am
deschis cea de-a treisprezecea benzi-
nãrie ºi mai avem încã zece în con-
strucþie. Pânã la sfârºitul anului, spe-
rãm sã ajungem la 30 de benzinãrii
Gazprom deschise în România, dacã
vremea va mai permite activitatea de
construcþie.

Reporter: Sunteþi mulþumit de
acest ritm al deschiderii benzinãrii-
lor?

Vadim Smirnov: Sincer, nu sunt
prea mulþumit pentru cã planul NIS
este ca, pânã la finalul anului 2015,
sã avem 120 de benzinãrii în
România. Dacã vom continua în rit-
mul actual de punere în funcþiune,

atunci, probabil, nu ne vom atinge
þinta. Sarcina mea este ca NIS sã
ajungã la 120 de benzinãrii în 2015 ºi
sã accelerez punerile în funcþiune.

Reporter: Care este problema?
Birocraþia sau securizarea locaþiilor
bune?

Vadim Smirnov: Reþeaua de ben-
zinãrii din România este foarte bine
dezvoltatã. Aceasta cuprinde peste
2.000 de benzinãrii ºi nu este uºor sã

gãsim locaþii bune pentru proiectele
noastre. Desigur mai este ºi proble-
ma obþinerii autorizaþiilor de con-
strucþie. N-am ºtiut cã poate dura ºi
4-5 luni.

Reporter: Mai negociaþi cu ENI
preluarea benzinãriilor AGIP din
România? Sunteþi în discuþii ºi cu
alþi operatori din România?

Vadim Smirnov: Avem ºi posibi-
litatea preluãrii de active de la opera-
torii existenþi pe piaþa din România ca
sã ne atingem þinta de 120 de benzi-
nãrii în 2015. Când avem propuneri
de preluare, le studiem. Analizãm cu
atenþie toate oportunitãþile din piaþã.

A consemnat
ALINA TOMA VEREHA
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Creºtere fulminantã pentru
acþiunile Prodplast
l Pogonaru îºi mutã acþiunile dintr-un buzunar
în altul?

Acþiunile “Prodplast” (PPL)
au înregistrat o creºtere cu
32,16%, în ultimele trei

ºedinþe, la 1,779 lei/unitate, în urma
unor schimburi care cumulau 0,61%
din capitalul companiei. Volumele
în ultimele ºedinþe au fost cu mult
peste cele obiºnuite – câteva sute de
acþiuni - pentru acest emitent.

Luni, unul dintre cumpãrãtori a
fost chiar “Prodplast Imobiliare”,

care a achiziþionat 4.500 de titluri, la
1,5469 lei/unitate.

Prodplast este controlatã de omul
de afaceri Florin Pogonaru, prin de-
þineri directe ºi indirecte, iar schim-
burile din aceste zile vin dupã ce, în
acest an, omul de afaceri a fãcut mai
multe mutãri cu aceste titluri.

Astfel, unii brokeri au comentat cã
aprecierea cotaþiei PPL nu este decât
“o mutare dintr-un buzunar în altul”
a acþiunilor deþinute de omul de afa-
ceri. Alþii, în schimb, sunt de pãrere
cã societatea este foarte bunã ºi cã
cei care vor sã cumpere nu gãsesc
vânzãtori pe piaþã.

Principalii acþionari ai Prodplast
sunt compania Nord Bucureºti
(27,59%), SIF Oltenia (25,23%), Flo-
reascaDevelopement (11,73%),Prod-
plast Imobiliare (15,74%) ºi Victoria
Art & Business Center (7,82%), potri-
vit datelor de pe site-ul BVB.

ADINA ARDELEANU
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Indicele Standard & Poor’s
500 - la nivel record,
în aºteptarea deciziei Fed

Indicele bursier Standard & Poor’s
500 (S&P 500), al pieþei ameri-
cane, a consemnat un nivel re-

cord în prima parte a zilei de ieri, ac-
þiunile urcând în aºteptarea deciziei
reuniunii de politicã monetarã a Fe-
deral Reserve (Fed). Reuniunea
începutã ieri se con-
centreazã pe viitorul
programului de sti-
mulente economice,
respectiv de achiziþii
de obligaþiuni care,
în prezent, însumea-
zã 85 de miliarde de
dolari lunar.

În opinia specia-
liºtilor, Fed (banca
centralã americanã) va decide în reu-
niuneaprogramatã sã se încheieastãzi,
sã menþinã programul de stimulente,
mai ales cã unele date economice pu-
blicate recent nu sunt favorabile.

Indicele S&P 500 a urcat cu 0,3%
la ora 11.43, pe piaþa din New York,
ajungând la 1.766,53 puncte. Recor-
dul precedent a fost stabilit luni:

1.762,11 puncte.
S&P 500 a urcat în 12 din ultimele

14 sesiuni bursiere (încheiate în 28
octombrie), în condiþiile în care nu-
meroase companii americane au ra-
portat rezultate financiare peste
aºteptãri pentru trimestrul al treilea,

iar semnele de înceti-
nire a creºterii econo-
mice au alimentat
pariurile cã Fed îºi va
menþine la nivelul ac-
tual programul de
achiziþii de obligaþiuni
pânã în trimestrul
întâi din 2014.

Sunt, însã, ºi voci
care spun cã ar fi posi-

bilã o reducere a programului de sti-
mulente în luna decembrie a anului
curent. “Calendarul reducerii
programului de stimulente este încã
deschis dezbaterii”, declarã, potrivit
USA Today, Steven Ricchiuto, eco-
nomist ºef pentru SUA în cadrul
“Mizuho Securities”. (A.V.)

(continuare în pagina 13)

CNCAN: “Centrala de la Cernavodã rezistã ºi la cutremure
cu magnitudini mai mari de 8 pe scara Richter”

Activitatea seismicã din ulti-
ma perioadã este nesemni-
ficativã în comparaþie cu

seismele la care a fost proiectatã sã
reziste centrala nuclearoelectricã de
la Cernavodã, ne-au declarat ieri re-
prezentanþii Comisiei Naþionale
pentru Controlul Activitãþilor Nu-
cleare (CNCAN). Aceºtia au adãu-
gat: “Cutremurul bazã de proiect
pentru centrala de la Cernavodã co-
respunde magnitudinii de 7.8 pe
scara Richter. În urma celor mai re-
cente evaluãri, s-a demonstrat cã
centrala rezistã ºi la cutremure cu
magnitudini mai mari de 8 pe scara
Richter. CNCAN a verificat cã eva-

luarea riscurilor datorate eveni-
mentelor seismice a fost fãcutã în
conformitate cu standardele inter-
naþionale curente ºi cele mai bune
practici actuale în domeniu. La eva-
luarea marjelor de siguranþã pentru
rezistenþa structurilor, sistemelor ºi
componentelor CNE Cernavodã la
evenimente seismice, au participat
experþi internaþionali ºi specialiºti
din partea Institutului Naþional
pentru Fizica Pãmântului, care au
confirmat o protecþie adecvatã a
centralei chiar ºi în cazul unor cutre-
mure extreme”.

Cea mai recentã evaluare a protec-
þiei seismice a CNE Cernavodã a fost

fãcutã în perioada 2011–2012, dupã
accidentul de la Fukushima Daiichi
din Japonia, în cadrul programului
de „teste de stres” iniþiat de Comisia
Europeanã pentru toate centralele
nuclearoelectrice din Uniunea Euro-

peanã ºi statele învecinate. Oficialii
CNCAN ne-au spus cã, în urma ace-
stei evaluãri, s-a reconfirmat cã CNE
Cernavodã este pregãtitã sã reziste la
cutremure de magnitudine mare,
fãrã ca funcþiile fundamentale de se-

curitate nucleare sã fie afectate, asi-
gurând astfel protecþia populaþiei ºi a
mediului.

Sãptãmâna trecutã, reactorul 2 al
centralei de la Cernavodã a fost
oprit, din cauza arderii unui transfor-
mator, iar la începutul acestei sãp-
tãmâni, s-a oprit ºi unitatea 1. Repre-
zentanþii CNCAN au declarat:
“Aceste opriri neplanificate nu au
avut absolut nici o consecinþã din
punct de vedere radiologic, adicã nu
a avut loc nici o eliberare de materia-
le radioactive.

IOANA POPA
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NUMÃRUL RECLAMAÞIILOR LA BCR PITEªTI A URCAT LA 8

Furturile din casetele
de valori sunt doar cele
descoperite...

T
omas Spurny,
preºedintele exe-
cutiv al BCR, a
scris recent un

editorial intitulat “Sã vor-
bim despre ceea ce putem
sã îmbunãtãþim împreunã”.

Este o intenþie frumoasã.
Dar… Nu prea vedem cum
sã putem sã îmbunãtãþim
împreunã securitatea case-
telor de valori de la BCR,
având în vedere cã în ulti-
mele zile au fost reclamate
opt furturi la sediul central
al BCR Piteºti.

Ce sã facem noi?
Sã le pãzim?
Acum, casetele de valori

par sã fie cea mai nesigurã
formã de protejare a bunu-
rilor de importanþã materialã consi-
derabilã. Chiar ºi cea mai simplã do-
cumentare pe tema acestei noþiuni,
în englezã numitã “safe deposit
box”, îþi aratã cã aceste casete nu
sunt nici depozite, pentru cã nu intrã
sub incidenþa fondului de garantare
ºi nici bãncile nu au voie sã acorde
credite din ele, dar nici “safe”. Cel
mai elocvent exemplu îl constituie
incidentele care au avut loc recent la
BCR Piteºti.

Pânã la ora închiderii acestei ediþii

a ziarului, numãrul jafurilor recla-
mate la sediul central al BCR din
Piteºti se ridicã la opt. Dinu Dãnuþ,
comisar ºef în cadrul Inspectoratului
Judeþean de Poliþie (IJP) Argeº, ne-a
transmis cã autoritãþile sunt de pãre-
re cã numãrul pãgubiþilor este ºi mai
mare, iar valoarea totalã a pierderilor
reclamate depãºeºte un milion de
euro. Domnia sa ne-a precizat: “Mo-
mentan sunt opt reclamaþii. Sperãm
sã nu mai vinã ºi din partea altor
clienþi ai bãncii, dar noi credem cã

numãrul plângerilor va
continua sã creascã. Sunt
oameni care, momentan, se
aflã în afara þãrii. Mulþi abia
au început sã îºi verifice ca-
setele de la bancã, aºa cã
sunt ºanse sã se mai constate
lipsa unor bunuri. Momen-
tan, valoarea pagubelor de-
nunþate este de peste o sutã
de mii de euro, în cazul fie-
cãrui client. Toþi cei care au
intrat în bancã sunt suspecþi,
inclusiv angajaþii”.

Internetul este împânzit
de forumuri ºi exemple de
persoane din întreaga lume,
cãrora le-ar fi dispãrut bu-
nuri din casete de valori.
Nicio bancã la nivel inter-
naþional nu pare sã asigure

protecþia acestor casete, cel puþin aºa
reiese din documentaþia noastrã.
Practic, clienþii sunt niºte chiriaºi, iar
bãncile doar gazde. Rãspunderea
privind valorile din casete aparþine
în întregime chiriaºului – clientul
bãncii, iar atât timp cât acesta nu ape-
leazã separat la firme de asigurãri,
fraudarea casetelor de valori pare sã
se recomande drept furtul ideal.

VERONICA PLÃCINTESCU
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Compania ruseascã Gazprom, prin intermediul NIS (subsi-

diara companiei Gazprom Neft), a început construcþia unui

lanþ de benzinãrii în þara noastrã. Oficialii NIS au anunþat cã

numãrul benzinãriilor va ajunge la 120 la sfârºitul anului

2015, în urma unei investiþii de circa 150 milioane euro.

Ieri, domnul Vadim Smirnov, director general NIS Petrol

România, ne-a declarat, într-un inter-

viu, cã ritmul de punere în funcþiune

al benzinãriilor este prea lent, cã sunt

probleme birocratice, dar ºi întârzieri

mari în obþinerea licenþelor de explora-

re a perimetrelor petroliere din vestul

þãrii. Domnia sa a subliniat însã, cã

NIS ia mãsuri pentru ca þinta sa investiþionalã pentru

România sã fie atinsã în 2015.

Potrivit lui Vadim Smirnov, NIS este interesat sã preia

benzinãrii de la operatorii existenþi pe piaþa noastrã, dar

cã nu s-a concretizat nicio negociere pânã acum.

Oficialul NIS România nu a comentat recenta declaraþie

a preºedintelui Bãsescu despre Gaz-

prom, dar a subliniat cã gigantul rus ºi

subsidiara sa NIS nu cautã gaze de

ºist nici în România ºi nici în Rusia din

cauza faptului cã nu deþin tehnologiile

ºi cã acest domeniu este unul foarte

nou în Europa.

Dolarul avea un
curs de 1,3768
unitãþi/euro ieri, la
ora 12.02, pe piaþa
SUA, mai mare cu
0,1% faþã de ziua
precedentã.

Suprasubscriere
de 3,8 ori la
oferta Romgaz

Tranºa micã din oferta Rom-
gaz a fost suprasubscrisã de
3,8 ori, pânã, ieri, la ora

18.00, potrivit brokerilor.
Astfel, în sistemul Bursei, pe

tranºa investitorilor mici (15% din
acþiunile scoase la vânzare) s-au
subscris 33.329.179 acþiuni, din
care 26.407.889 acþiuni, în 9181 de
ordine, cu discount, pentru pachete
de pânã la 10.000 de acþiuni, ºi
6.921.899 titluri, în 290 de ordine,
fãrã discount, pentru pachete care
depãºesc acest prag, pânã ieri, la
ora 18.

Investitorii mici au alocat, astfel,
peste 1 miliard de lei (239 milioane
euro) pentru subscrierile în aceastã
tranºã.

Brokerii susþin cã intensitatea
subscrierilor în oferta Romgaz a
scãzut ieri, din cauza diminuãrii
discountului de la 5% în primele
zile ale ofertei, la 3%, în aceastã
sãptãmânã.

OCTAVIAN RADU
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